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 آخوندي خواستار كاهشمهران ابراهیمیان
 ۲۰درصدي شعب بانك مسكن شد 

وزي�ر راه و شهرس�ازي روز گذش�ته در حال�ي ب�دون حض�ور 
رس�انه ها، مديرعام�ل جديد بان�ك مس�كن را معارف�ه كرد كه 
از او خواس�ت تعداد ش�عب بان�ك مس�كن را ۲۰ درص�د كاهش 
دهد چراكه او اولين ش�خصي اس�ت كه در طول فعاليت ۸۰ ساله 
بانك مس�كن از درون بانك به اين س�مت انتخاب ش�ده اس�ت. 
عباس آخوندي در مراسم معارفه مديرعامل جديد بانك مسكن با بيان 
اينكه بانك مسكن به جاي آنكه به سمت توسعه اي شدن برود به بانك 
تخصصي تبديل ش��د و ماهيت خود را در جاهايي از دست داد، اظهار 
كرد: تلاش داشتيم تا بانك مسكن را بانك توسعه اي كنيم، اما در عمل 

پشتيباني خاصي از اين اقدام مؤثر در نظام بانكي صورت نگرفت. 
وي تصريح كرد: پيشنهادم در مهر سال 92 اين بود كه تمام رقم تأمين 
اعتبار طرح مهر به افزايش تبديل سرمايه بانك  مسكن شود و آن خط 
اعتباري به عنوان بدهي دولت و بدهي بانك  مسكن به بانك  مركزي در 
نظر گرفته شود. سرمايه بانك مسكن 8هزارميليارد تومان )2ميليارد 

دلار( است كه يقيناً اين سرمايه براي مسكن، سرمايه اندكي است. 
وي با بيان اينكه براي خروج مسكن از ركود به 10ميليارد دلار سرمايه 
نياز داريم، گفت: نيازي به اين تعداد شعب بانك مسكن نيست و بايد 

20 درصد آنها طي دوره 10 ساله كاهش يابد. 
همچنين وزير راه و شهرسازي دستور داد از 10 بهمن ماه ۵ درصدي كه 
بابت حق نظارت بر ساخت و ساز از مالكان اخذ و به حساب سازمان نظام 

مهندسي ساختمان واريز مي شد، حذف شود. 
..............................................................................................................................

قيمت دلار آزاد از 4هزارو44۰ تومان گذشت
صراف ها: بانك مركزي مثل قبل نيست   

در پ�ي كاه�ش عرض�ه دلار درب�ازار روز گذش�ته قيم�ت 
دلار رك�ورد 4ه�زارو445 توم�ان را در ب�ازار آزاد ثب�ت 
ك�رد و صراف�ان ك�ه از كمب�ود عرض�ه ارز گلاي�ه داش�تند از 
حض�ور كمرن�گ بان�ك مرك�زي در ب�ازار ارز س�خن گفتند. 
گراني يك باره دلار كه علت اصلي آن افزايش قيمت پايه از سوي بانك 
مركزي است، موجب شد تا بار ديگر خيابان فردوسي، روز متلاطمي را 
سپري كند؛ دلال هايي هم كه مقابل پاساژ افشار براي رؤساي خود دلار 

مي خرند و مي فروشند روزهاي شلوغي را در پيش دارند. 
دلال هاي اين بازار مي گويند هر زمان قيمت ه��ا يك باره جهش پيدا 
مي كند، خيابان منوچهري مقابل پاس��اژ افشار هم شلوغ تر از روزهاي 
قبل مي شود چراكه همه مي خواهند بدانند در اين مركز چه قيمت هايي 
براي دلار ثبت مي شود. خيابان منوچهري، مقابل پاساژ افشار كه پاتوق 
اصلي دلارفروشان تهران است ديروز هم روز شلوغي را سپري كرد و از 
صبح شاهد افزايش قيمت بود تا جايي كه دلار از 4 هزار و 420 تومان 

روز سه شنبه به 4هزار و 440 تومان رسيده است. 
يكي از واسطه هاي بازار ارز كه شغلش خريد و فروش دلار براي يكي از 
صراف هاي بزرگ است، مي گويد: ارز در بازار كم است و دلارهاي نقدي 

را سريع مي خرند. 
دلال ارزي ديگري هم مي گوي��د: اين كارها كار بانك مركزي اس��ت 
به خاطر اينكه دولت و بانك مركزي راحت مي توانند با تزريق دلار بازار 
را كنترل كنند ولي وقتي بانك مركزي بعض��ي روزها دلار كم عرضه 

مي كند و قيمت را بالا مي برد همين وضعيت شكل مي گيرد. 
براساس اين گزارش، بعد از اغتشاش هاي اخير در كشور بازار ارز و سكه 
متلاطم شد و قيمت دلار و البته سكه ركوردهاي بالايي به ثبت رساند 
ولي بعد از آن تنها دو سه روز سير نزولي در اين بازار آغاز شد اما مجدداً 
در روزهاي بعد دلار اوج گرفت، بنابراين به نظر مي رسد افراد پشت پرده 

اجازه نمي دهند قيمت ها شكسته شود. 
همچنين خبر هاي رسيده از بازار ارز در روز گذشته حاكي از آن است 
كه در پي تش��ديد تلاطم در بازار ارز، نرخ دلار روزسه شنبه هم با سير 
صعودي همراه ش��د و در بالاترين قيمت به 4هزارو440تومان رسيد، 
البته فعالان ب��ازار ارز نرخ هاي مختلفي را ب��راي دلار در روز جاري از 

4هزارو420 تا  4هزارو440تومان ثبت كرده اند. 
صراف هاي خيابان فردوسي مي گويند: با وجود افزايش قيمت، خريد و 
فروش چنداني در بازار ا انجام نشد، البته صراف ها كه از وقايع اخير در 
بازار ارز در شوك به سر مي برند و دليل قانع كننده اي براي گراني هاي 
اخير اين بازار پيدا نمي كنند اين بار به اين نتيجه رس��يده اند كه پايان 

سال را توجيه گراني هاي دلار اعلام كنند. 
يكي از صراف ها از كمبود ارز در بازار گلايه دارد و مي گويد: بانك مركزي 
به برخي صرافي ها ارز مي دهد ولي ميزانش خيلي كم است. ديروز هم 
بانك مركزي عرضه چنداني در بازار نداشت اما امروز اين وضعيت بدتر 

شده چراكه تا كنون ارزي به صرافي ها نداده است. 
صراف ديگري مي گويد: يك دفعه در بازار ارز كم مي ش��ود و به دنبال 
آن قيمت ها بالا مي رود. وي تأكيد دارد كه حض��ور بانك مركزي اين 
روزها در بازار ارز اصلًا مثل قبل نيس��ت. وي مي گويد: بانك ديگر آن 

بانك قبل نيست.  
    قيمت سكه بازهم 1/5 ميليون تومان شد

به گزارش تسنيم، گراني قيمت دلار در بازار ارز كه صبح ديروز وارد فاز 
جديدي شده است، موجب افزايش قيمت در بازار طلا و سكه هم شد تا 
جايي كه بار ديگر سكه تمام بهار آزادي در بازار سبزه ميدان در روزهاي 

گذشته ركورد يك  ميليون و ۵00 هزار تومان را زد. 
همچنين س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم يك  ميليون و 4۵3 هزار 
تومان، نيم س��كه بهار آزادي ٧2۵ه��زار تومان، ربع س��كه بهار آزادي 
416هزار تومان و س��كه يك گرم��ي 281هزار تومان روز گذش��ته به 

فروش رسيد. 
همچنين هر گرم طلاي 18عيار نيز در ب��ازار از 140هزار تومان عبور 
كرد، ضمن آنكه هر اونس ط��لا در بازارهاي جهاني با قيمت 1334/1 

دلار قيمت گذاري شده و مورد معامله قرار مي گيرد. 
..............................................................................................................................

 بازگشت به كار بازنشسته ميلياردي 
به بانك مركزي

يك�ي از مدي�ران ارش�د بان�ك مرك�زي ك�ه هفت�م دي م�اه 
بازنشس�ته ش�ده اس�ت، نهم دي ماه بار ديگر اعاده به كار شده، 
آن  ه�م بع�د از درياف�ت پ�اداش ح�دود يك ميلي�ارد تومان�ي. 
يكي از مديران ارشد بانك مركزي هفتم دي ماه امسال بازنشسته شده، 

ولي مجدداً از نهم دي ماه به ميرداماد بازگشته است. 
خبرهاي رسيده به تسنيم حكايت از آن دارد كه اين فرد بعد از دريافت 
پاداش حدود يك ميليارد توماني بار ديگر در بانك مركزي برگشت به 
كار شده است، آن  هم درحالي كه جوان هاي تحصيلكرده و بعضاً نخبه 
پشت درهاي بانك مركزي و س��اير ادارات دولتي جوياي كار هستند، 
بنابراين لازم است مسئولان بانك مركزي در خصوص دلايل اين اقدام 

پاسخ مناسبي به افكار عمومي بدهند. 

مسئول كميته ويژه رسيدگي به حادثه نفتكش سانچي:

شبهه پراكنی درباره كشتي سانچي داستان سرایی است
تمامی مستندات نشان مي دهد محموله نفتكش عازم كره جنوبي بوده و دولت كره هم موضوع را تأييد كرده است

راحت طلبي مانع اصلاح ساختارهاي 
اقتصادي است

ديگر همه مي دانيم كه تأمين منابع مالي براي اداره كش��ور با مشكل 
مواجه اس��ت و از آن با ن��ام تنگناهاي مالي ياد مي ش��ود، آنچنان كه 
نگاهي به بودجه 9٧ كاملًا بيانگر همين موضوع است اما دولت ها با اين 
بدنه فربه و ادعاي كارشناسي معمولاً راحت ترين راه و دم دست ترين 
راه ها را در دس��تور كار قرار مي دهند.  اين راحت طلبي است كه براي 
نزديك شدن به آرزوهاي مندرج در برنامه شش��م استفاده گسترده 
از منابع صندوق توس��عه ملي و افزايش نرخ ارز و حامل هاي انرژي و 
چاپ پول از طريق توسعه انتشار اوراق بهادار و تعهدزا را در دستور كار 
قرار مي دهيم اما حاضر نيستيم به منابع پايدارتر و دوام دارتري مانند 
افزايش پايه هاي مالياتي به شكل منطقي بپردازيم و مانع از در رو هاي 

متداول و فرار مالياتي شويم. 
زير بار كارهايي كه سال ها و بلكه دهها سال است در كشورهاي توسعه 
يافته انجام مي شود، نمي رويم اما بلافاصله با نگاهي به قيمت حامل هاي 
انرژي در همان كشورهاي توس��عه يافته به دنبال افزايش قيمت آنها 
هستيم و به اسم حمايت از توليد تعرفه هاي سنگين وارداتي را اعمال 
مي كنيم تا درآمد دولتي را بالا ببري��م!  البته بر عكس اين موضوع هم 
صادق است. دولت ها به محض وفور درآمدهاي نفتي نيز به جاي هدايت 
منابع به مسير درست دم دستي ترين راهكار يعني توزيع پول نقدي را 
در دس��تور كار قرار مي دهند.  اين نگاه كوتاه مدت و كوته نگري باعث 
شده تا به شكلي كارتوني مدعي كاهش وابستگي به درآمدهاي نفتي 
بشويم اما هم نگارنده و هم كارشناسان اقتصادي درون و بيرون دولت 
مي دانند كه اين شيوه بودجه نويسي و كسب درآمد با اخذ فله اي ماليات 
و افزايش نرخ ارز جز تضعيف بخش هاي مولد اقتصادي و كاهش سبد 
هزينه اي مردم و حل موقتي جبران هزينه اي دولت ثمر ديگري ندارد. 
امروز همه مي دانيم كه اصلاح ساختارها هزينه دارد و همه كشورهاي 
توسعه يافته نيز هزينه اين تغيير ساختارها و بهبود فضاي كسب و كار را 
پرداخته اند اما به دليل وجود منافع عده اي و به خطر افتادن اين منافع 
ترجيح برنامه ريزي بر اين استوار است كه فشاركسب درآمد دولت، به 
همه بيايد اما ساختارها درست نشود ! به عنوان نمونه در بخش ماليات 
و اخذ عوارض گمركي هم اكنون سه تصميم بر زمين مانده قابل بررسي 
است كه عقل جمعي به شكل قانون آن را تصويب كرده اما در عمل رها 
ش��ده و ذينفعان به ريش دولت و مردم مي خندند ولي دريغ از جديت 

در دستگاه هاي اجرايي ! 
سازمان امور مالياتي سال هاست كه صحبت از افزايش پايه هاي مالياتي 
در نشست هاي خبري خود مي كند اما در مقام عمل ترجيحش توافق 
و چشم پوشي از تخلفاتي است كه هزاران ميليارد تومان از درآمدهاي 
مالياتي را محقق نمي كنند. اين موارد را مي توان به ترتيب زير برشمرد: 
1- اجراي ماليات بر س�ود س�پرده ها!: اين پايه مالياتي در صورت 
اجراي درست از يك سو هدايتگر بزرگ منابع بانكي به سوي بخش هاي 
مولد است و از سوي ديگر محقق كننده عدالت اقتصادي در سطح جامعه 
اما ترجيح بانك ها، دولت و صاحبان سپرده ها بر اين است كه اين ماليات 
محقق نشود. در حالي كه بر اساس ادعاي دكتر اديب اقتصاددان تقريباً 
بيش از 4ميليون نفر ازمحل سود سپرده ها زندگي خود را مي گذرانند. 
به اينها بايد س��ود هاي ماهانه را نيز افزود كه به صورت ماهانه تبدل به 
ارز شده و براي هزينه زندگي عده اي در خارج از كشور خارج مي شود؛ 
ارزش افزوده اي كه نه از مس��ير توليد بلكه از مسير تورم و فعاليت هاي 
غير مولد ايجاد مي شود! نكته تأس��فبار تر اين است كه انعكاس نظرات 
كارشناسي درباره اين پايه مالياتي كه بارها دكتر نيلي، دكتر طيب نيا 
و مركز پژوهش ها درباره آن سخن گفته اند تشويش اذهان عمومي به 

شمار مي رود! 
۲- فرار مالياتي با كارت ه�اي بازرگاني: اين نوع فرار كه در برخی 
ارقام بيش از 8هزار ميليارد توم��ان درآمدهاي مالياتي را بدون وصول 
كرده و بدهكاران بي نام و نشاني مانند آن زن سالمند بوشهري را هدف 
قرار داده، حاصل يك توافق ناجوانمردانه و پيچيده ميان وزارت صنعت 
و معدن و تجارت، س��ازمان گمرك، اتاق هاي بازرگاني، سازمان امور 

مالياتي و وارد كنندگان انحصاري در بخش هاي مختلف است. 
عجيب اس��ت! كه در اين ميان وزارت صنعت و معدن و تجارت و سازمان 
امور مالياتي مقصر اصلي را اتاق هاي بازرگاني مي دانند و اتاق بازرگاني در 
اين باره معتقد است در اجراي صدور كارت بازرگاني تخلف قانوني انجام 
نداده و واردكنندگان خودرو، چوب و لباس ) اشاره به جريان دختر يكي از 
اعضای كابينه قبلي( و... معلوم است و تقريباً همه هم مي دانيم كه بعد از فرار 
مالياتي با اين كارت ها، كالاهاي وارداتي را چه اشخاصي در بازار مي فروشند 

و از سوي ديگر هم مي دانيم كه نمي توان يقه دارنده كارت را گرفت! 
3- سومين طرح برزمين مانده مالياتي اجراي صندوق هاي مكانيزه فروش 
است. اين طرح بيش از يك دهه است  كه صحبت از آن در ميان بوده و به 
طور جدي از سال 94 در جريان است و در تير ماه امسال نيز توسط معاون 
اول رئيس جمهوري اجراي آن دستورالعمل شده است اما دريغ از اجرا! 

 طرح مذكور در برخي كشورها سابقه چند دهه اي دارد و با اجراي آن 
نه تنها فرار مالياتي را كنترل مي كنند و درآمد مناسب و منطقي براي 
دولت به ارمغان مي آورد بلكه مبارزه جدي و پيروزمندانه اي با قاچاق 
كالا را نيز در مبدأ به همراه دارد. اما اراده اي مضحك بر اين اس��ت كه 
ماليات به شكل فله اي و توافقي و به شكل دسته اي از اصناف اخذ شود! 
گويي مذاكره و تصميم دورهمي بس��يار س��اده تر از اجراي منطقي و 
روشمند اخذ ماليات است. اجراي اين طرح كه يك طرف آن اصناف 
و يك طرف ديگر آن سازمان امور مالياتي است در اين سال ها نه تنها 
نتوانسته به طراحي يك نرم افزار ساده منجر شود بلكه از دل آن جريان 
عجيب كنتورساز نيز بيرون زده كه وزير اقتصاد و دارايي را مجبور به 

اظهار نظر در هر نشست خبري مي كند!

لزوم افزایش آگاهي سازنده هاي قطعات 
خودرو از موتورهاي هيبریدي

مدي�ر بخ�ش علم�ي هماي�ش موتوره�اي درون س�وز و نفت با 
اش�اره به لزوم افزاي�ش آگاهي س�ازنده هاي قطعات خ�ودرو از 
موتوره�اي هيبري�دي با توج�ه به آلودگ�ي هوا در كلانش�هرها 
در ح�وزه  فناوري ه�ا  آخري�ن  و  علم�ي  مباح�ث  گف�ت: 
موتوره�اي درون س�وز و نف�ت در اين هماي�ش ارائه مي ش�ود. 
دكتر عليرضا حاج علي محمدي، نايب رئيس انجمن علمي موتور ايران 
در آستانه برگزاري دهمين همايش موتورهاي درون سوز و نفت اظهار 
داشت: اين همايش 24 تا 26بهمن ماه سال جاري در پژوهشگاه صنعت 
نفت تهران با حضور صاحبنظران برجسته از داخل و خارج از كشور برگزار 
مي شود. مدير بخش علمي همايش موتورهاي درون سوز و نفت ادامه داد: 
با توجه به وضعيت آلودگي هوا در كلانشهرها يك راه حل جهت برون 
رفت از اين مسئله اس��تفاده از خودروهاي هيبريدي است تا بتوانيم تا 
حدودي موضوع آلودگي هوا را در كلانشهرها كنترل كنيم، بنابراين بحث 
كيفيت خودروها و قطعات آن همچنين تحقيق، توسعه و افزايش دانش و 
آگاهي سازنده ها در اين همايش مدنظر قرار گرفته و بر همين اساس كار 
كردن روي پروژه هاي توسعه اي در موتورهاي هيبريدي از موضوعاتي 

است كه در اين همايش مورد بحث و گفت وگو قرار مي گيرد. 
نايب رئيس انجمن موتور ايران ادامه داد: از ديگر موضوعاتي كه در اين 
همايش مورد بحث و گفت وگو از طريق سخنراني قرار مي گيرد موضوع 
موتورهاي توربوشارژ است كه در واقع اين موتورها نسل جديد بنزيني 

بوده و آلايندگي كمتري داشته و مصرف آنها نيز كمتر است.

هادی  غلامحسینی
   گزارش   یک

مسئول كميته ويژه رسيدگي به حادثه نفتكش 
س�انچي با اش�اره ب�ه ترافيك قاب�ل ملاحظه 
كش�تي ها و قايق ها در منطق�ه اي كه نفتكش 
سانچي دچار حادثه شده است، گفت: 4۰درصد 
از حوادث دريايي س�ال گذشته در محدوده اي 
رخ داده ك�ه نفتكش س�انچي تص�ادف كرده، 
اين در حالي اس�ت كه تمامی مستندات معتبر 
در رابط�ه ب�ا خري�دار محموله ميع�ات گازي 
نفتكش س�اچي و بارنامه و اجاره نامه كش�تي 
و بيم�ه نامه و... نش�ان مي ده�د محموله براي 
كره جنوبي بوده اس�ت، از اين رو ش�ايعاتي كه 
در فضاي مج�ازي پيرامون اي�ن حادثه مطرح 
ش�ده عموم�اً ناش�ي از ع�دم آگاهي اس�ت. 
روز گذش��ته علي ربيعي مس��ئول كميته ويژه 
رس��يدگي به حادثه نفتكش سانچي در نشست 
خبري به ش��ايعاتي كه پيرامون حادثه نفتكش 
سانچي در فضاي مجازي و حقيقي عنوان شده و 
براي افكار عمومي محل پرسش ايجاد كرده است، 
پاسخ گفت. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي اظهار 
داش��ت: پس از حادثه نفتكش سانچي تصميم 
گرفتيم عازم شانگهاي شويم و كميته اي با حضور 
چين و چند كشور ديگر در چين تشكيل شد. وي 
گفت: روز يك ش��نبه با حضور نمايندگان وزارت 
امور خارج��ه، وزارت راه و شهرس��ازي و وزارت 
نفت كميته اي تشكيل ش��د، ضمن اينكه بعد از 
ظهر همان روز در حاشيه جلسه دولت با حضور 
وزراي ذير بط موضوع پيگيري شد. روز يك شنبه 
اولين گروه از كش��ورمان براي پيگيري موضوع 

عازم چين شدند. 
وي ب��ا بيان اينك��ه در همان زمان از ش��انگهاي 

درخواست تشكيل ستاد عمليات فرماندهي شد 
و بلافاصله اين س��تاد آغاز به كار كرد، گفت: اين 
ستاد روز سه شنبه تشكيل جلس��ه داد و پس از 
آنكه از روز چهارش��نبه از طرف رئيس جمهور به 
عنوان مسئول كميته پيگيري منصوب شدم، به 
طور مداوم با وزراي ذي ربط از جمله دكتر ظريف 

پيگيري ها با جديت انجام شد. 
   چ�ه داس�تان هاي ژول ورني ك�ه براي 

سانچي ساخته نشد 
ربيعي ش��بهات مطرح ش��ده در رابطه ب��ا حادثه 
سانچي را عموماً ناش��ي از عدم آگاهي عنوان كرد 
و افزود: اينكه گفته مي شود محموله سانچي براي 
كره شمالي بوده و موش��ك امريكايي به آن اصابت 
و همه رادارها قطع بوده، يكس��ري داستانسرايي  
ژول ورني اس��ت و نشان مي دهد كس��اني كه اين 
شايعه ها را مطرح كرده اند، هيچ آگاهي ای  از مسائلي 
دريايي و مناسبات بين المللي ندارند. بارنامه نفتكش 
سانچي به مقصد كره جنوبي بوده و دولت اين كشور 
هم به طور رسمي تأييد كرد و اصولاً چنين چيزي 

در سطح بين الملل پنهان كردني نيست. 
    اس�تفاده از پرچم پاناما به خاطر ارزان 

شدن بازرگاني بود
ربيعي گفت: اينكه چ��را راداره��ا كار نكردند به 
دليل اين بود كه فاصله  سانچي تا بندر به ميزاني 
بود كه توسط ايستگاه هاي ساحلي امكان رديابي 
وجود نداشت. وي درباره حركت كشتي سانچي 
تحت پرچم پاناما نيز گفت: به دليل اينكه از نظر 
بازرگاني پرچ��م برخي كش��ورها از جمله پاناما، 
در بخش هاي مختلف هزين��ه اي، براي صاحبان 
كش��تي ها ارزان تر تمام مي ش��ود، از پرچم اين 

كشورها استفاده مي شود و اين امر، كاملًا متداول 
است. در مورد نفتكش سانچي هم همين موضوع 
صادق اس��ت يعني اين نفتكش ب��ه خاطر منافع 
بازرگاني و بحث هاي هزينه اي، در كشور پاناما ثبت 
و با پرچم اين كشور فعاليت مي كرد. وزير تعاون 
گفت: روزهاي نخست از ش��ركت هاي مختلف و 
سازمان هاي بين المللي خريد خدمت كرديم اما 
وقوع س��انحه در آب هاي چين ب��ود و دولت اين 
كشور در اين زمينه مسئوليت بين المللي داشت، 
از اين رو مديريت حادثه به كشور چين بود. مايل 
بوديم كارها با شدت بيشتري دنبال شود و گفته 
مي شد شايد براي چيني ها مهم نباشد اما من به 
عنوان يك مقام رسمي ش��واهدي از اينكه جان 

آدم ها براي چيني ها مهم نباشد نديدم. 
وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي تصريح كرد: 
حدود20 كش��تي در منطقه بود كه س��ه كشتي 
ايراني و مابقي كشتي هاي ژاپني، كره اي و چيني 
بودند اما عمليات اصلي با كشتي هاي چيني بود 
و چون در آب هاي چين اي��ن حادثه رخ داده بود 
بنا به مس��ئوليت هاي بين الملل��ي مديريت اين 
موضوع ب��ا چيني ها بود. وي درب��اره بازگرداندن 
پيكرها گف��ت: باتوجه با حج��م ميعانات گازي و 
سوخت كشتي و ديگر مواد شيميايي روي كشتي، 
احتمال زنده ماندن خدمه صفر است. وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي تصريح كرد: براساس موافقت 
رياس��ت جمهوري و رئيس بنياد شهيد، قرار شد 
جانباخت��گان حادثه نفتكش س��انچي به عنوان 

»شهيد خدمت« محسوب شوند. 
   فاجعه اي بي نظير در تاريخ صنعت تانكر 

كاپيتان محسن بهرامي دريانورد باسابقه كشورمان 

كه مسئوليت س��خنگويي كميته اضطرار سانحه 
نفتكش سانچي را به عهده داشته در اين جلسه با 
بيان اينكه كشتي سانچي ساخت 2008 كره جنوبي 
بود و تمام امكان��ات روز و اس��تانداردهاي لازم را 
داشت، افزود: در تاريخ صنعت تانكر و حمل و نقل 
دريايي هرگز چنين فاجعه اي نداشتيم و شايد اين 
اتفاق منجر به شكل گيري قوانين جديد و اقدامات 
پيشگيرانه براي آينده باشد. وي تصريح كرد: كشتي 
دو نوع رادار كوتاه و دوربرد دارد، رادارهاي دوربرد 
مي توانند تا فاصله 40-30 مايل را ببينند اما بحث 
اين نيست كه كشتي چيني را روي رادار ديده اند يا 
نه، بحث تعامل دوطرف بعد از مشاهده يكديگر و 
تعيين مسير حركت است. بهرامي تأكيد كرد: در 
اين مسير كشتي ها و قايق هاي بسيار زيادي حركت 
مي كنند و 40درصد حوادث دريايي سال گذشته 
در اين منطقه رخ داده و حدود 36 كشتي و قايق در 
اين ناحيه غرق شده است. به هر حال عمل را رادار 
انجام نمي دهد و راهبر است كه بعد از مشاهده رادار 

دست به عمل مي زند. 
  خاموش بودن موقعيت ياب 

قابل تأييد نيست
مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوردي نيز در اين 
جلسه گفت: هر دو كش��تي در زمان حادثه از اين 
سيس��تم ماهواره اي موقعيت ياب خود اس��تفاده 
مي كردند كه پس از بازگشايي جعبه سياه و بررسي 
موضوعات سنديت اين اطلاعات قابل اثبات است. 
محمد راستاد، گفت: سيس��تم شناسايي خودكار 
روي كشتي ها نصب اس��ت، ايستگاه هاي ساحلي 
مي توانند از طريق اين سيس��تم ها مبدأ، مقصد، 
محموله و تمام اطلاعات كش��تي را رصد كنند اما 
اين امكان تا فاصله 2۵مايلي از ساحل فراهم است 
و اين در حالي اس��ت كه نفتك��ش ايراني در زمان 
وقوع حادثه در فاصله 1۵8مايلي نسبت به ساحل 
قرار داشت، بنابراين امكان رديابي كردن كشتي از 

طريق اين سيستم وجود نداشت. 
اين مقام مسئول تصريح كرد: به علت شدت تصادف 
دو كش��تي، خدمه نفتكش ايراني نتوانستند براي 
نجات جان خود كاري انج��ام دهند، حتي افرادي 
كه در كابين فرمانده��ي بودند فرصت زدن دكمه 
وضعيت اضطراري را نداشتند. بررسي هاي ميداني 
نش��ان مي دهد كش��تي فله بر چيني كه بار غلات 
داشت از قسمت جلو يعني دماغه با سمت راست 
نفتكش ايران��ي كه محل مخ��ازن ميعانات گازي 
بوده برخورد كرده است و متأسفانه جداره و مخزن 

نفتكش سانچي را مورد آسيب قرار مي دهد.
   زمان انتشار جزئيات جعبه سياه 

راستاد گفت: بازگشايي جعبه سياه در چين صورت 
مي گيرد و سه ماه طول مي كشد تا گزارشي در اين 
خصوص اعلام شود. مديرعامل س��ازمان بنادر و 
دريانوردي در پاسخ به اين پرسش كه آيا با خدمه 
كشتي چيني كه با سانچي برخورد كرده، گفت وگو 
شده اس��ت؟ عنوان كرد: در بررس��ي حادثه، يك 
بخش مصاحبه با خدمه كشتي چيني خواهد بود. 
مرحله اوليه رسيدگي شروع نشده است و بررسي 
كه انجام شود، معاينه كشتي كريستال و مصاحبه 

با خدمه آن انجام خواهد شد.

ميترا سماواكي  |   باشگاه خبرنگاران

استاد دانشگاه ش�هيد بهش�تي درباره تهاتر 
بده�ي 11۰ه�زار ميلي�اردي تأكي�د ك�رد: با 
اين كار ي�اد مي گيري�م ك�ه ناكارآمدي مان را 
ماس�ت مالي كنيم. بايد انتظار ت�ورم مضاعف 
داش�ته باش�يم و نهايتاً بدهي دول�ت به بانك 
مركزي از جيب م�ردم پرداخت خواهد ش�د. 
پيش��نهاد تهاتر چندجانبه 110هزار ميلياردي 
بدهي ميان دولت، اش��خاص خصوصي و تعاوني 
از دولت يا شركت هاي دولتي يارانه بگير )به ميزان 
مطالبات آنها از دولت بابت يارانه قيمت تكليفي(، 
سيستم بانكي و بانك مركزي، واكنش هاي متفاوتي 
را برانگيخت. برخي صاحبنظران تهاتر حسابداري 
اين وجوه را عامل حركت توليد و باز ش��دن قفل 
بخشي از اقتصاد كشور ارزيابي كردند. از سوي ديگر 
برخي اقتصاددانان بر مضارّ اجرايي اين طرح تأكيد 
مي كنند. حسين صمصامي، استاد اقتصاد دانشگاه 
شهيد بهشتي و سرپرست اسبق وزارت اقتصاد از 

جمله اين گروه است. 
صمصامي در گفت وگو با تس��نيم، ب��ا بيان اينكه 
»پيشنهاد ارائه شده براي الحاق به بند »و« تبصره 
۵ لايحه بودجه 9٧ مبني بر تهاتر 110هزار ميليارد 
تومان بدهي دولت به اشخاص خصوصي و تعاوني 
يا شركت هاي دولتي يارانه  بگير )به ميزان مطالبات 
آنها از دولت بابت يارانه قيمت تكليفي( و بدهي اين 
اشخاص به بانك ها و بدهي بانك  ها به بانك مركزي 
مي  باشد«، خاطرنشان كرد: از يك سو اين اشخاص 
حقيقي و حقوقي تعاوني و خصوصي به سيس��تم 
بانكي بدهي دارند و  از سوي ديگر سيستم بانكي 
حدود 112هزار ميليارد توم��ان به بانك مركزي 
بدهكار ش��ده )تا مهر 9٧(، البته الان بيش��تر هم 
شده است كه در چارچوب اين پيشنهاد بدهي هاي 
دولت به اين اش��خاص تا سقف 110هزار ميليارد 

تومان تسويه مي شود. 
وي با اش��اره به اينكه »برخي گ��زارش نهادها و 
دس��تگاه ها، از جمله مركز پژوهش هاي مجلس، 

از اين كار خيلي تعريف كرده است«، متذكر شد: 
موضوع را به صورت خيلي س��طحي ديده  اند و به 
عمق موضوع وارد نش��ده  اند. اين پروسه به اضافه 
تبديل اضافه برداش��ت بانك ها به خط اعتباري 
توسط بانك مركزي )كه از امسال آغاز شده است( 
گرچه ظاهراً يك تهاتر و عمل س��اده حسابداري 
است، اما بر اقتصاد ايران آثار عميقي به جاي خواهد 
گذاشت. اين صاحبنظر اقتصادي در ادامه به آثار 
و تبعات اين فرايند اشاره كرد و گفت: اولاً سيستم 
بانكي از بانك مركزي اضافه برداشت داشته است، 
بانك مركزي با تبديل اين اضافه برداشت به خط 
اعتباري، به اي��ن بانك هاي متخلف چراغ س��بز 
نشان مي دهد كه سيس��تم بانكي همين طور كه 
ناكارآمد هست، عمل كند و اگر بعدها هم كسري 
آورد، به جاي جريمه، اميد رتق   و فتق اشكالاتش 
را داشته باشد. اين استاد دانشگاه در پاسخ به اين 
پرس��ش كه »اين ناكارايي كجا خودش را نشان 
مي دهد؟«، تصريح كرد: الان بانك ها و مؤسسات 

مالي اعتباري، سوء مديريت دارند، در برخي موارد 
مشاهده مي  شود كه منابع شان را نزديكان هيئت 
مديره ها برده اند و تعهداتشان را ايفا نكرده اند، بانك 
مركزي دارد به نوعي اين را نديده مي گيرد، يعني 
اينكه اينها پايه پولي را بالا مي برند، افزايش بدهي 
بانك ها به بانك مركزي به  معني افزايش پايه پولي 
است و اين يعني افزايش حجم پول كه طبعاً اگر 
متناسب با توليد نباشد كاهش ارزش پول و تورم را 

در پي خواهد داشت. 
صمصامي ادام��ه داد: نقدينگي مه��ر 93 حدود 
٧16هزارميليارد بوده و ظرف سه سال )مهر 96( 
دو برابر شده و به 140هزار ميليارد رسيده است، 
به همين ترتيب و در همي��ن دوره زماني، بدهي 
دولت به سيستم بانكي 94هزار ميليارد بوده كه 
به 180هزار ميليارد تومان افزايش يافته است. از 
سوي ديگر بدهي بانك ها به بانك مركزي ٧3هزار 
ميليارد بوده كه در مهر سال جاري به 112هزار 

ميليارد تومان افزايش يافته است. 

وي با اش��اره به ناكارآمدي بخ��ش دولتي كه به 
افزايش مطالبات بخش غيردولتي منجر ش��ده، 
گفت: چرا دولت تا اين اندازه بدهكار شده؟ مگر قرار 
نيست دولت بر اس��اس بودجه رفتار كند؟ بودجه 
عمراني دولتي كجا رفته؟ چرا تخصيص پيدا نكرده  
و تا اين حجم بدهي ايجاد شده است؟ مگر برنامه 
نداريم؟ يعني مسائل مالي كشور اين قدر بي نظم 
اس��ت؟ تمام دخل وخرج دولت بايد در چارچوب 
بودجه انجام ش��ود، اين 110هزار ميليارد تومان 
خارج از بودجه است و در بودجه ديده نشده و در 

واقع استقراض دولت از بانك مركزي است. 
وی تصريح كرد: با اين روند معيوب، باز هم به همان 
دليلي كه قبلاً اين بدهي  ها ايجاد شده، مجدداً ايجاد 
خواهد ش��د. دولت با همين خطي كه دارد پيش 
مي رود و به خود اجازه مي ده��د باز هم مطالبات 
پيمانكاران را ندهد اما اين را درمان نمي كند كه چرا 
نتوانسته پول را بدهد درواقع مشكل را به صورت 

ريشه اي و اساسي حل نكرده ايم. 
وي عنوان كرد: در اين پيشنهاد 110هزار ميليارد 
تومان بده��ي بانك ها به بان��ك مركزي با بدهي 
دولت به بانك مركزي منتقل مي  ش��ود. در واقع 
اين رقم حجم پولي است كه در جامعه از طريق 
پايه پولي قبلًا افزايش پي��دا كرده، بعد با ضريب 
٧حجم نقدينگي را افزايش داده، حالا قرار بوده 
اين رقم را ب��ه بانك مرك��زي برگردانند و به اين 
وسيله اين روند كنترل شود اما با اين اتفاق حجم 
پول تثبيت مي شود و رشد آن با شدت بيشتري 

تداوم پيدا مي كند. 
استاد دانشگاه شهيد بهشتي تأكيد كرد: با اين كار 
يك روش هم ياد مي گيريم كه ناكارآمدي مان را 
ماست مالي كنيم. با جابه جا كردن، بازي با ارقام و 
تسويه صوري حساب ها اصل مشكل كه برطرف 
نمي شود. با اين عمل نظارت بانك مركزي بر نظام 
بانكي كاهش مي  يابد و ابزار بدهي بانك ها به بانك 

مركزي تضعيف مي شود.

انتقاد صمصامي از تهاتر بدهي 11۰هزار ميلياردي دولت 

بدهیدولتبهبانکهاازجیبمردمپرداختمیشود
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